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 المستخلص

 

 جتمددد ع لإر راتمكددد   عمليددد  اددد  راتعويضدددي  راتقنيددد  دوة  بيددد   إاددد  هددد ال را ةر ددد 
 راتقنيددد   دوة ا.عيددد  اددد  بيددد  وشدددملل اهددد را   رابصددد.ي    رلإع قددد  ذوي  الأشددد   
 مسددددد ع   دو   التنقددددد  رابصددددد.ي   رلإع قددددد  ذوي  رلأشددددد    تمكددددد   اددددد  راتعويضدددددي 

  رلإع قدد  ذوي  رلأشدد    تمكدد   عمليدد  ادد  راتعويضددي  راتقنيدد   دوة رلآخدد.ي و وايدد  
 اددد  راتعويضدددي  راتقنيددد   دوة رلأصددد، وو وايددد   ب اطلبددد  ا دددو  رادددتعل  علددد  رابصددد.ي 

 رادد خ  علدد  را،صددو  علدد  رافدد.د قدد ة  ادد  يتمثدد  رادد ي قتصدد ديرلإ راتمكدد   عمليدد 
ادد  منطقدد  رام ددتل   وقدد   بقددل را ةر دد  ور ددت  مل را ةر دد  مددنحث راب،دد    راكدد ا 

مدددد  رام تمدددد   %37.6  بنسددددب  ( ح ادددد124علدددد  ع ندددد  عم  دددد  مدددد   مكدددد  رامك.مدددد  
( 9كونددد  مددد   وعلددد  ع نددد  م ورامسدددلا رمجتمددد ع  مدددنحث ب  دددت  ر  ال ةر ددد  رلأصدددل 
  رابصدددد.ي  رامتم ددددلي  ادددد  رام تمدددد  راسددددعودي مدددد  رمشدددد    ذوي رلإع قدددد حدددد م 

 راتقنيدددددد   دوة دةجددددد    وخلصددددددل را ةر ددددد  إاددددد  ا ب  دددددت  ر  مدددددنحث دةر ددددد  را، اددددد 
  وا  بشددك  عدد   م.تفعدد  ك نددل بصدد.ي    المعدد ق   رمجتمدد ع  راتمكدد   ادد  راتعويضددي 

جميدددد  م،دددد وة را ةر دددد   ك نددددل م.تفعدددد  م عدددد ا دةجدددد  دوة راتقنيدددد   راتعويضددددي  ادددد  
 إدرةر  ووح ر واوصل را ةر   بإنش و  رام،وة رمإقتص دي ك نل را ةج  متو ط  

تعمدددد  علدددد  تمكدددد   ب اتقنيدددد   راتعويضددددي  ادددد  راقطدددد ع   راعدددد   ورا دددد    م تصدددد 
 رلأبع د: راش ص  وراتعليم  ورمقتص دي رامع ق   بص.ي  ا  

  



Abstract 

 

The study aimed at demonstrating the role of prosthetic techniques 

in the social empowerment of people with visual disabilities. It included 

sub-targets in demonstrating the role of prosthetic techniques in enabling 

persons with visual disabilities to move without assistance from others, 

also demonstrate the role of prosthetic techniques in the process of 

empowering people with visual disabilities to learn, just like healthy 

students, and demonstrating the role of prosthetic techniques in process 

of economic empowerment which is the ability of an individual to earn 

sufficient income. The study used a mixed research methodology. The 

study was applied in Makkah Province on a deliberate sample of (124) 

cases by 37.6% from the original community to study, Using social 

survey methodology on a sample of (9) cases of distinguished people 

with visual disabilities in Saudi Society using Case Study Approach. The 

study concluded that the degree of the role of prosthetic techniques in the 

social empowerment of the visually impaired was high. The study 

recommended establishing of departments and units specialized in 

compensatory techniques in the public and private sectors to enable the 

visually impaired in the dimensions: personal, educational and 

economic. 

 

 

 
 

 


